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Indledningsvis vil jeg først takke for samarbejdet i den forgangne år, mange tak, vi har haft en 

god, dejlig, spændende og givende efterårssamlingen der nu endelig lakker mod enden. 

 

Ikke mindst tak til hele embedsapparatet, til tolke, udvalgssekretærer, køkkenmedarbejdere, 

kontormedhjælpere og alle jer andre, mange tak.  

 

Tak for jeres veludførte hårde og tålmodigige arbejde for os. 

 

Mange tak... 

 

Også tak til alle partier for et godt samarbejde og god kontakt; Jeg ønsker jer en god rejse 

hjem, når den tid kommer, jeg ønsker julens velsignelse for jer og jeres familier. 

 

God jul og godt nytår til jer alle. 

 

Tak til jer alle, tak, mange tak. Vi kommer til at savne jer  

 

Ligesom vi i forbindelse med andenbehandlingen af finanslovsforslaget for 2017: 

  

Inuit Ataqatigiit har som opposition ikke villet udnytte sin position til bare at stemme imod alt 

hvad der fermsættes. 

 

Inuit Ataqatigiit er et realistisk parti, som har vilje til at samarbejde og som er klar til at tage 

medansvar. 

 

Vi har i under finanslovsforslaget behandling samt i forhandlinger herom deltaget i både debat 

og selve arbejdet. Inuit Ataqatigiit har i samtlige forhandlingsmøder deltaget ihærdigt og har 

været parate til at tage ansvar.  

 

Vi har i spænding set frem til lovforslagets endelige vedtagelse.  

 

Desuagtet.... Kort sagt og som det er alle bekendt; 

 

Midt under forhandlingerne og i sidste øjeblik brød koalitionen sammen og der blev dannet en 

ny koalition. Det har medført at man har fremsat nye ændringsforslag og man har så i 

allersidste øjeblik i alt hast indledt nye forhandlinger.  

 

Desuagtet kan jeg med glæde meddele, at de sidste forhandlinger har båret frugt og er endt i 

godt resultat.  

 

Derfor kan jeg sige, at vi i Inuit Ataqatigiit er ret tilfredse med de resultater vi har opnået. 

 

Jeg vil benytte denne lejlighed til at sige tak for et godt samarbejde med den nye koalition, tak 

til samarbejde med Siumut og Partii Naleraq. Tak, mange tak for et godt samarbejde. 

 

Via denne finanslov som vi nu skal til at vedtage, har vi vist at venstrefløjen kan samarbejde 

og vi har vist at vi kan vende forholdene til det bedre ved at foretage en venstredrejning.  
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Ifølge vores opfattelse har vi ændret finanslovsforslaget til at blive mere menneskelig og mere 

nærværende for folket og endelig varmere. 

 

Den prioriterer og arbejder hen i mod markant styrkelse af det sociale område, vore børn, vore 

unge, de handicappede, og de ældre. 

 

Den prioriterer syge børn, folk med kræftsygdom, folk med dårlig hjerte og arbejder for 

forbedring af indsatser. 

 

Den arbejder for større lighed i samfundet, at man hjælper dem der har behov og har til 

hensigt om at forsvare de svage. 

 

Tak til IA, Siumut og  Partii Naleraq.... 

 

Med hensyn til serviceaftalen kan vi uden omsvøb og blidt sige, at der er udført særdeles ringe 

arbejde, og det er uacceptabelt. Vi har vist nok set den indtil nu værste servicekontrakt. Det er 

ærgerligt og dybt dybt beklageligt.  

 

Vi har fra starten af sat stort spørgsmålstegn ved dette, vi har ikke villet acceptere den og vi 

har til sidst ikke længere villet samarbejde om den. 

 

Vi har sågar ønsket at aftalen blev annulleret og man forhandler en ny. 

 

Men desværre har vi ved en undersøgelse måttet konstatere, at en annullering vil blive en 

særdeles bekostelig affære for Landskassen og sågar kan løbe op i flere hundrede millioner  

kroner. Og såfremt det sker.... 

 

Hos vores samfund har vi mange byrder at bære i forvejen og Inuit Ataqatigiit har konkluderet 

at det vil være uansvarligt og uacceptabelt at lægge flere hundrede millioner oven i disse. 

 

Og Inuit Ataqatigiit vil under ingen omstændigheder være med til uansvarlige handlinger. 

 

I mangel af bedre alternativer har vi måttet vælge det næstbedste.  

 

Desuagtet kan vi sige, at det vi fik ikke er så ringe endda;  

 

Vi vil med glæde oplyse, at vi har levet op til vores løfte og har været med til en yderligere 

bevilling på 19,1 mio. kr. årligt. 

 

Hvis vi skal sammenligne dette med den oprindelige aftale, så har vi foretaget følgende 

forbedringer: 

 

Antallet af helikoptere i Sydgrønland blev udvidet til at blive 2, som i dag, og ligesom i dag 

skal man have helikopterbeflyvning i 4 måneder under vinterperioden, derudover er der en 

garanti for mistet afgang og man kommer ikke længere til at skulle dække uforskyldte 

overnatninger. 

 

Med hensyn til Diskobugten vil der ikke være ændringer i forhold til i dag, men der vil være en 

prisfald på 30 % for helikopterbilletterne, derudover vil der være garanti for mistet afgang og 

man kommer ikke længere til at skulle dække uforskyldte overnatninger. 

 

Et af vores krav til servicekontrakterne har været, at den nævnte aftale kun skal gælde i 4 år, 

og vi har overfor Naalakkersuisut fremkommet med en kraftig henstilling om, at den næste 

ikke skulle være så ringe som den indgåede. 

 

Derudover kan jeg med glæde meddele disse som noget af det vi har opnået: 
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 2 mio. kr. (om året) til planlægning og realisering landsdækkende socialfaglige 

indsatser for børn og unge - i alt 8 mio. kr. i løbet af 4 år. 

 

 2 mio. kr. (om året) til MIO til styrkelse af videns indsamling, til rejser og indsater - i 

alt 8 mio. kr. i løbet af 4 år.  

 

 Man skal i løbet af de næste 4 år bevilge 8 mio. kr. for forbedring af undervisning i 

folkeskolen.  

 

 Tidlig indsats for børn og unge, i alt 36,5 mio. kr. i løbet af 4 år. 

 

 Bevilling på 17 mio. kr. til pprettelse af socialstyrelse. 

 

 En bevilling på 8,2 mio. kr. i 2017 for udvidelse af børneafdelingen i Dronning Ingrids 

Hospital. 

 

 Bevilling til fremme af idræt og kultur: 

a. Bevilling på 600.000 kr. til anvendelse for anlæggelse af kunstgræsbaner ude i 

kysten. 

 

Disse er nogle af det vi i Inuit Ataqatigiit opnåede. 

 

Derfor er vi glade for at have samarbejdet om en Finanslovsforslag for 2017 som lægger stor 

vægt på styrkelse på det sociale område, børneområdet, ungeområdet, sundhedsområdet, 

ældreområdet. 

 

Med disse bemærkninger vil vi af hjertet takke for et godt samarbejde og vil med glæde 

stemme for finanslovsforslaget for 2017. 

 

Tak. 

Peter Olsen 


